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گروه سیاســی - معاون ارتقای 
کســب وکار های بین المللی ســازمان 
توسعه تجارت گفت: ایران ۲۰ موافقتنامه 
تجارت آزاد و ترجیحی در حال اجرا و 

مذاکره با کشور های مختلف دارد.
 سید محمدصادق قنادزاده  معاون 
ارتقــای کســب وکار های بین المللی 
سازمان توسعه تجارت گفت: توافقنامه 
تجــارت آزاد کشــورمان بــا اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا نخستین موافقتنامه 
چندجانبــه کشــورمان اســت. ایــن 
موافقتنامه در کمیسیون اقتصادی مجلس 
تصویب شده و منتظر تصویب نهایی در 

مجلس شورای اسلامی است. دو ماه بعد 
تصویب در مجالس کشور ها نیز اجرایی 
می شود. یکی دیگر از این توافقنامه ها، 
موافقتنامــه تجارت آزاد کشــورمان با 
سوریه است، که اخیرا لایحه اصلاحی 
این موافقتنامه در مجلس مصوب شد و 
در انتظار ابلاغ این موافقتنامه از ســوی 
مجلــس به دولت برای اجرایی شــدن 
است. بر اســاس این موافقتنامه تعرفه 
صد در صد کالا های تجاری دو کشــور 
صفر شــده و عمق ســاخت تولیدات 
داخل از ۵۰ درصد به ۴۰ درصد کاهش 
یافته اســت. قنادزاده با اشاره به تجارت 

ترجیحــی ایران با اندونــزی بیان کرد: 
موافقتنامه تجارت ترجیحی کشورمان 
بــا اندونزی نیز در مجلس مصوب و به 
دولت هم ابلاغ شده است. منتظریم که 
دولت اندونزی هم آن را ابلاغ کند تا این 

موافقتنامه اجرایی شود. 
لیست این موافقتنامه خیلی بزرگ 
نیســت و حدود ۲۶۰ قلم کالا را شامل 
می شــود که از تخفیف تعرفه ای ۱۰ تا 
۵۰ درصد برخوردار می شــوند. معاون 
ارتقــای کســب وکار های بین المللی 
سازمان توسعه تجارت گفت: موافقنامه 
تجارت آزاد کشورمان با ونزوئلا تقریبا 

نهایی شده است. در این فهرست درباره 
بیــش از ۹۰ درصــد کالا ها بــه توافق 
رسیده ایم. در نشست پایانی که با طرف 
ونزوئلایــی درهفته های آینده خواهیم 
داشــت این موافقتنامه نهایی و تا پایان 

امسال امضا خواهد شد. 
وی دربــاره موافقتنامــه تجارت 
ترجیحی با عمان نیز بیان کرد: یک دور 
مذاکره با عمان درباره تجارت ترجیحی 
انجام شد و ۷۰ درصد اسناد به توافق دو 
طرف رســید. برای ادامه مذاکرات هفته 
اول دی ماه هیاتی از عمان به ایران ســفر 
می کنند. خیلی خوش بینیم که لیســت 

نهایی در کمیسیون مشترک دو کشور که 
هفته اول بهمن برگزار می شود، نهایی و 
امضا شود. معاون ارتقای کسب وکار های 
بین المللی ســازمان توسعه تجارت در 
ادامه افزود: با وجود اینکه صربستان جزو 
اتحادیه اروپاست ولی از طرف صربستان 
اعلام آمادگی شــده کــه مذاکراتی در 
خصــوص تجارت آزاد با این کشــور 
داشته باشیم. اسفند ماه درحاشیه اولین 
کمیسیون مشترک دو کشور در این زمینه 
مذاکراتــی انجام خواهد شــد.قنادزاده 
درباره مذاکرات تجارت آزاد با پاکستان 
بیان کرد: ما با پاکستان موافقنامه ترجیحی 

داریم و در حــال حاضر ۴ دور مذاکره 
برای رســیدن به توافقنامه تجارت آزاد 
نیز با این کشورانجام شده است. در حال 
مذاکره هســتیم تا به لیست نهایی با این 
کشور برســیم. موافقتنامه پایه تجارت 
ترجیحی با ازبکستان نیز در سفر رئیس 
جمهور این کشــور به ایران امضا شده 

است. 
لیســت اولیه ایــن موافقتنامه هم 
در ســفر وزیر صنعت و سرمایه گذاری 
ازبکســتان نهایی و امضا شــد. طرفین 
درباره لیســت های دوم و سوم در حال 
حاضر مذاکره هستند که امیدواریم تا یک 

یا دو ماه آینده این لیست ها نهایی شود.
قنادزاده در پایان گفت: موافقنامه 
ترجیحی با ترکیه درسال ۹۲ -۹۳ امضا 
شــده، اما به دلیل اختلاف در لیست و 

ســند ها اجرایی نشده اســت. در اولین 
کمیسیون مشترک دو کشور که ۱۹- ۲۱ 
آذر در تهران برگزار خواهد شد، در این 

زمینه نیز گفت و گو خواهیم کرد.

اسحـق ارزانـی

سیاسی

گروه سیاسی - رئیس جمهور در 
گفت وگوی تلویزیونی با مردم درباره 
مســایل و موضوعات مهم کشــور و 
همچنیــن برنامه های دولت چهاردهم 
برای حل مشــکلات گفت وگو کرد. 
بخش از این گفت  و گو در ادامه می آید. 
مسعود پزشکیان در دومین گفت وگوی 
تلویزیونی اظهار کرد: مجلس نیز یک 
رای استثنایی به تمام اعضای کابینه دادند 
و دولت شــروع به کار کرد. از آغاز به 
کار بحث کسری در پرداخت مطالبات 
گندم کاران بود. بحث پرســتاران بود. 
بحث پاداش بازنشســتگان بود. با این 
مســائل درگیر بودیم و تلاش کردیم 
حل کنیم. مبنای ما اجرای چشــم انداز 
و اجرای قانــون بود. قانون برنامه را به 
هر کدام از وزرا ارجاع دادیم و خواستیم 
برنامه عملیاتی بنویســند. به سرعت 
مجبور بودیم بودجه را به مجلس ببریم. 
کار شــبانه روزی انجام شد. علی رغم 
فرصت کم در زمان مناســب بودجه به 

مجلس رفت.
 رئیس جمهور تصریح کرد: خیلی 
وقت ها می گفتند بودجه را انبســاطی 
نوشــتیم. بودجه ما انبســاطی نیست. 
مجلس نیز خوشــبختانه بــه کلیات 
بودجه رای دادند. مشــکلات دیگری 
که وجود داشــت احتمالا در سوالات 
شــما هســت که من آنگاه به آن اشاره 
خواهم کرد. یکی از بحث های مهم هم 
وفاق ملی اســت. برای اولین بار بود که 
استاندار سنی و کرد را تعیین کردیم. تا 
حالا استاندار سنی کرد را در کردستان 
معرفــی کردیم. برای اولین بار عرب را 
در خوزســتان استاندار کردیم. بلوچ را 
در سیستان و بلوچستان استاندار اعلام 
کردیم. باوری که داشــتیم از همه اقوام 
بر اساس شایستگی استفاده کنیم شکل 
گرفت. تعداد خانم ها در دولت خیلی 
بیشــتر از قبل است.  وی تاکید کرد: کم 
کم فرمانداران نیز از بین خانم ها در حال 
انتخاب هستند. همه این ها بدون کمک 
و پشتیبانی رهبری ممکن نبود. این نگاه 
رهبــری در ایجاد وفاق و همدلی آغاز 
فعالیت هایی بــود که انجام دادیم. این 
رویکرد برای به کار گیری نیروی انسانی 

داشتیم.
 نیــاز ما به انــرژی با توان 

تولید هم خوانی ندارد
 پزشــکیان در پاسخ به پرسشی 
درباره ناترازی انرژی و احتمال افزایش 
قیمت بنزین، تصریح کرد: واقعیت این 
اســت که ما با ناترازی های بد در برق و 
گاز و انرژی و آب و پول و محیط زیست 
داریم که همه در حدی است که می تواند 
بحران ایجاد کند.  وی افزود: تولید قرار 
بود امســال افزایش یابد اما این رخ نداد 
و نیروگاه های ما کفاف مصرف برق را 
نمی دهد که البته چندبرابر از متوسط چند 
کشور اروپایی و کانادا مصرف داریم که 
همین موضوع منجر به برنامه ریزی برای 
قطعی یک تا دوســاعته برق هم شــد.  
رئیس جمهور تأکید کــرد: نیاز ما الان 
بــا توان تولید هم خوانی ندارد. وقتی ما 
دولت را تحویل گرفتیم که ذخایر نفت 
و گاز، امســال یک میلیارد است و اگر 
مدیریت نکنیم نمی توانیم به نیروگاه ها 
سوخت ندهیم. اگر الان مراقبت نکنیم 

برای زمستان چه کار کنیم؟
 وقتی ارز اختصاصی جبران 

نشود، بنزین هم گران می شود
 پزشکیان در پاسخ به این پرسش 
مجری که مجلس اجازه نخواهد داد در 

۱۴۰۴ بنزین گران شود و باز هم مجلس 
تاکید می کند بــه واردات بنزین هم در 
۱۴۰۴ هیــچ ارزی اختصاص نخواهد 
داد، اظهار کرد:  با آن حســاب وقتی ارز 
اختصاصی جبران نشــود خب بنزین 
هم گران می شود؛ خوشحالم از این که 
صریح ســوال می کنید من هم صریح 
جواب شما را می دهم و صادقانه با مردم 
عزیزمان صحبت خواهم کرد. پزشکیان 
در پاســخ به پرسشــی درباره ناترازی 
انرژی و احتمال افزایش قیمت بنزین، 
تصریح کرد: واقعیت این است که ما با 
ناترازی هــای بد در برق و گاز و انرژی 
و آب و پول و محیط زیســت داریم که 
همه در حدی است که می تواند بحران 
ایجاد کنــد.  وی افزود: تولید قرار بود 
امســال افزایش یابد اما این رخ نداد و 
نیروگاه های مــا کفاف مصرف برق را 
نمی دهد که البته چندبرابر از متوسط چند 
کشور اروپایی و کانادا مصرف داریم که 
همین موضوع منجر بــه برنامه ریزی 
برای قطعی یک تا دوســاعته برق هم 
شــد.  رئیس جمهور تأکید کرد: نیاز ما 
الان با توان تولید هم خوانی ندارد. وقتی 
که ما دولــت را تحویل گرفتیم ذخایر 
نفت، گاز و گازوییل و ســوخت ما در 
نیروگاه ها بیش از ۳ میلیارد متر مکعب 
بود امســال بیش از یک میلیارد است 
و اگر به ۷۰۰ میلیون مترمکعب برســد 
دیگر نمی توانیم سوخت را به نیروگاه ها 
بدهیم و اگر مدیریت نکنیم نمی توانیم 
به نیروگاه ها ســوخت ندهیم. اگر الان 
مراقبت نکنیم برای زمســتان چه کار 
کنیم؟ پزشکیان در پاسخ به این پرسش 
مجری که مجلس اجازه نخواهد داد در 
۱۴۰۴ بنزین گران شود و باز هم مجلس 
تاکید می کند بــه واردات بنزین هم در 
۱۴۰۴ هیــچ ارزی اختصاص نخواهد 
داد، اظهار کرد:  با آن حســاب وقتی ارز 
اختصاصی جبران نشود خب بنزین هم 
گران می شود؛ خوشحالم از اینکه صریح 
سوال می کنید من هم صریح جواب شما 
را می دهــم و صادقانه با مردم عزیزمان 
صحبت خواهم کرد. وی در پاســخ به 
پرسشی درباره وضعیت ساخت مسکن 
اظهار کرد: ما تا حالا مسکن زده ایم اگر 
می خواهیم مشــکل را حل کنیم باید با 
کارشناسان موضوع را بررسی کنیم. اگر 
یارانه ای که برای سوخت و موارد دیگر 
می دهیم را به ســرانه جمعیت کشور 
تبدیــل کنیم نفــری ۹۰ میلیون تومان 
می شود اما اکنون این یارانه هم پرداخت 

می شود ولی به کسی چیزی نمی رسد.
 ناترازی ها در مرحله بحرانی 

است
 رئیس جمهور در پاســخ به این 
پرســش که راهکار دولت چهاردهم 
بــرای حل این ناترازی ها چیســت؟ 
تصریــح کرد: به نظر من ما برای درمان 
تا الان مســکن زدیم و درمان نکردیم. 
رونــد ناترازی هــا از دولت های قبلی 
بوده و الان به جایی رســیده که بحرانی 
است. قبلا مدام مسکن می زدند. ما باید 
بتوانیم به چاه های نفت گاز تزریق کنیم. 
اکنون نه تنها گاز تزریق نمی کنیم بلکه 
صرفا برداشت داریم. اگر نتوانیم برای 
نسل آینده مدیریت کنیم زمین سوخته 
تحویل می دهیم. مــا در ذخایر نفت و 
گاز در دنیا جایگاه بالایی داریم چرا باید 
به اینجا برسیم؛ چراکه درمان نکردیم. 
مداخله نکردیم. صرفا با تزریق مسکن 

عبور کردیم.
بــرای این کــه چگونه عمل 
کنیم با کارشناسان در حال بحث 

هستیم

 وی در پاســخ بــه این پرســش 
که شــما می گویید بنزین را گران می 
کنید بعد تورم ایجاد نمی شــود؟ بیان 
کرد:  الان ما ۲ میلیارد دلار به دانشــگاه 
ارز مــی دهیم که دانشــگاه  آینده ما را 
می سازند . چگونه می خواهیم آینده در 
رقابت علمی و تکنولوزی عقب نمانیم. 
می توانیم نبینیم و مســکن بزنیم تا رد 
شود. وقتی دلار می دهیم و بنزین وارد 
می کنیم. کســری بودجه می آوریم که 
نتیجه آن تورم است که به اقشار ضعیف 
آسیب می زند. وقتی این کار را می کنیم 
به آنها فشار وارد می شود. برای این که 

چگونه عمل کنیم با کارشناسان 
در حال بحث هســتیم و نتیجه 
را می گوییم. رئیس جمهور بیان 
کرد: در جلسه غیرعلنی مجلس 
نیز واقعیت ها را بیان کردیم. چرا 
نتوانیم برق و گاز کارخانجات را 
تامین کنیم. عیر از این است که 
مدام مسکن زدیم. اگر کارخانه 
کار نکنــد ما نمی توانیم مالیات 
بگیریم. ما ۵ سال پشت سر هم 
تورم ۴۰ درصد داریم. وی ادامه 
داد: امروز تورم ۳۳ درصد است 
و براســاس اعلام کارشناســی 
بانــک مرکز و مرکز آمار ایران تا 
پایان سال بر همین عدد خواهد 
ماند. قرار بــود ۱۵ میلیارد دلار 
برای واردات نهاده ها و کالاهای 

اساســی اختصاص یابــد. اما کل مبلغ 
اختصاص یافته ۱۲ میلیارد دلار است، 
۵ میلیارد دلار هم پیش خرید کرده اند. 
الان هــم باید هم ۵ میلیــارد و هم این 
۳ میلیارد دلار کســری را بپردازیم. از 
مقام معظم رهبری اجــازه گرفتیم که 
از صندوق ذخیره ارزی برداشت کنیم 
تا جلوی افزایش قیمت گرفته شــود و 
نگذاریم که قیمت بالا برود.  پزشکیان 
یادآور شــد: روند برداشت از صندوق 
همان تزریق مســکن اســت که انجام 
دادیم. درآمد ســال آینده در این بخش 
۱۲ میلیــارد دلار اســت اما برای یارانه 
انرژی سوخت، آب، گاز، برق مصرف 
می کنیم ۱۵۰ میلیارد دلار اســت. کدام 
عاقلی این کار را می کند؟ باید بپذیریم 
که کارشناسان و متخصصان برای حل 

ناتــرازی انرژی راه حلی پیدا کنند. باید 
بدون آسیب به اقشار کم درآمد مشکل 
را حل کنیم.  وی یادآور شد: در سال ۹۰ 
ســرانه ما حدود ۷۰ میلیون تومان بود 
و الان حدود ۵۰ میلیون تومان اســت 
یعنی قــدرت خرید ۲۰ میلیون کاهش 
پیدا کرده است و اگر همین راه را برویم 
روز به روز بدتر خواهد شــد و این باید 
درمان شود. دانشگاهیان، اقتصادانان و 
کارشناسان کسانی هستند که می توانند 
در درمان دردها و حل مشــکلات به ما 
کمک کنند، ما باید با جامعه و مردم هم 
در این بــاره گفت وگو کنیم تا درمانی 

که لازم اســت برای ماندگاری و عزت 
و ســربلندی انجام دهیم و من معتقدم 

می توانیم این کار انجام دهیم.
 باید مردم را مطمئن کنیم که 
از نظر معیشتی مشکل پیدا نمی 

کنند
 وی اظهــار کرد: ما پولی نبود که 
گندم بخریم. مجبور شــدیم از رهبری 
اجــازه بگیریم و از صندوق توســعه 
ملی برداشت کنیم و پول گندمکاران را 
بپردازیــم. واقعیت با آن چه که در عدد 
و رقم می نویســیم همخوانی نداشت. 
پرســتاران برای یک شب کار کردن ۲۵ 
هــزار تومان می گرفتند با کلی بحث و 
جمــع کردن پول گفتیم ۸۰ هزار تومان 
پرداخت کنیم. حل ناترازی به سادگی 
نیست. باید بین کارشناسان اجماع ایجاد 

شــود. بعد با مردم گفت وگو کنیم. باید 
مردم را مطمئن کنیم که از نظر معیشتی 
مشــکل پیدا نمی کننــد. مداخله ای 
نخواهیم داشــت که مردم مشکل پیدا 

کنند.
 چرا با مردم صادقانه حرف 

نمی زنیم
 پزشــکیان در پاسخ به پرسشی 
درباره ابهام مردم در برنامه های اقتصادی 
دولــت بیان کرد: ما وعده داده بودیم در 
قانون یک میلیون مسکن بسازیم. چرا 
بــا مردم صادقانه حرف نمی زنیم. ۸۰۰ 
هــزار نفر ثبت نام کردند. ۴۰۰ هزار نفر 
وام گرفتنــد. این وام با مبلغی که 
برای ساخت مسکن لازم است 
فاصلــه زیادی دارد. اینکه من از 
پشــت تریبون وعده های غیر 
واقعی دهم به جایی نمی رسیم. 
اگر حرف کارشناسان را بپذیریم 
در عرص ۴ سال می توانیم خیلی 
از مشــکلات اقتصادی را حل 
کنیم. اول باید خودمان را اصلاح 
کنیم بعد مردم باور خواهند کرد. 
باید نظر کارشناســان را پذیرفته 
و با آنان همراهــی کنیم. کاری 
می کنیم که مشکلات مردم حل 
شود. یک عمر است که به مردم 

وعده دادیم ولی کاری نکردیم.
 مصمــم هســتیم که 

معیشت مردم تامین شود
 رئیس جمهور در پاســخ به این 
پرســش که آیا طرح کالابــرگ اجرا 
خواهد شــد یا متوقف می شود، گفت: 
ما تیمی را مشــخص کردیم که حداقل 
معاش روزمــره مردم تامین شــود و 
مشــکلی پیش نیاید. این که کالابرگ 
باشد یا به شــکل دیگری انجام شود، 
اجــازه دهید که به یک نگاه مشــترک 
برســیم و آن را اعلام کنیم در هرحال ما 
مصمم هستیم که معیشت و سفره مردم 

تامین شود.
  هیئت دولت را بر اســاس 

وحدت شکل دادیم
 پزشــکیان درباره سیاست دولت 
درخصــوص تنش های منطقه، گفت: 
آنان که بیرون نشســته بودند و تهدید 
می کردنــد، در دوران انتخابات تلاش 

می کردند که مردم پای صندوق نیایند و 
به بی اعتمادی در کشور ما دامن می زدند؛ 
بعــد از انتخابات ریاســت جمهوری 
تصور بیگانگان این بود که کشــور در 
حال از بین رفتن اســت و می توانند هر 
کاری کنند. با آمدن ما، ترور شهید هنیه 
را انجــام دادند تا امید مردم به ناامیدی 
تبدیل شود و این فشارها برای این است 
که نگذارند ما مشــکلات مردم را حل 
کنیم.  باید در داخل کشور وحدت داشته 
باشــیم و هیئت دولت را بر این اساس 
شکل دادیم که ایران برای همه است؛ ما 
با همسایگان برادریم و یک نقشه بودیم 
و اســتعمارگران دعوا درست می کنند. 
در گفت وگــو با نخســت وزیر عراق،  
بشار اســد،  امیر قطر و رئیس جمهور 
روسیه بحث داشتیم تا تروریست ها در 
منطقه جنگ راه نیندازند. ما با مسلمانان 
برادریم و تمامیت ارضی همه کشورها 
محترم است و هر کاری از دست ما برای 
امنیت و آرامش بر بیاید، انجام می دهیم.
 به بازار اوراسیا نیاز داریم

 رئیس جمهــور در پاســخ بــه 
پرسشــی درباره توســعه مناســبات 
اقتصادی با کشــورها منطقه و پیشبرد 
مذاکــرات، اظهار کــرد: در این مدت 
بیش از ۹۵ تــا ۱۰۰ دیدار و گفت وگو 
با مقامات کشورهای مختلف داشتیم. 
از کشــورهای همسایه و تعامل با آنان 
تا دیگر کشــورهای دنیا. ما باید توسعه 
روابط خود را با دیگر کشــورها دنبال 
کنیم. به بازار اوراسیا نیاز داریم و این امر 
را هم دنبال می کنیم که در سفر ما برای 
شرکت در اجلاس اوراسیا با تولیدگران 
و صنعتگران همراه شــویم.  وی افزود: 
مصوبات خوبی با چین داریم که در حال 
عملیاتی سازی آن هستیم و قرار است که 
تیمی از آنان به ایران بیاید. با روسیه هم 
در نفت و گاز و برق مذاکراتی داشتیم و 
نماینده مسکو هم بزودی در این زمینه 
برای امضــای توافقات حاضر خواهد 
شــد. با کشورهای همسایه مثل قطر و 
عراق هم توافقاتی را دنبال کردیم.  وی 
گفــت: وزرای راه، نیرو و نفت هم در 
زمینه تدوین ایــن توافقنامه ها حضور 
داشــتند و موضوع را بررسی کردند تا 
به شکل کارشناسی و دقیق دنبال شود.

موضوع رفع فیلترینگ را با 
وفاق حل می کنیم

 پزشکیان در پاسخ به این پرسش 
که رفع فیلترینگ در این دولت چگونه 
مدیریت می شود؟ اظهار کرد: ما در یک 
ساختار اگر به دنبال وفاق هستیم باید بین 
ســران قوا ایجاد شود و بعد در شورای 
عالــی فضای مجازی ایــن امر محقق 
شــود. در جلسه ســران این موضوع 
بررسی شد و در نهایت توافق صورت 
گرفت و به شــورا رفتیم که در آنجا با 
وجود نگاه های خاص، کار کارشناسی 
دیگری در حال انجام است. من معتقدم 
به هر شــکل - از جمله این که رهبری 
انقلاب هم که خدمت شان رسیدیم بر 
حاکمیت به فضای مجازی تاکید داشتند 
و از فیلترینگ نگفتند - تلاش خواهیم 
کرد که با وفاق این موضوع حل شــود. 
تاکید رهبری انقلاب هم بر حل موضوع 
فضای مجازی است و در نهایت ان شاالله 

توافق لازم ایجاد می شود.
 وفاق دادن ســهمیه نیست 

وفاق دیدن حق دیگران است
 وی در پاسخ به این پرسش که  آیا 
وفاق به نوعی تقسیم انتصابات است یا 
کنار آمدن با بقیه اســت و به طور کلی  
وفاق از نگاه شــما یعنی چه؟ بیان کرد: 
وفــاق یعنی پایبندی به حق و عدالت و 

دوری از ضلالــت یا پایبندی به نفس. 
اختلاف زمانی شکل می گیرد که من حق 
شما را ضایع می کنم. تمام اختلاف ها به 
دلیل منیت  ما است وقتی که حق دیگران 
را به خاطر جنسیت، قومیت یا مذهب 
نادیده می گیریم. خداوند می گوید حق 
افــراد را باید داد. تابع هوای نفس نباید 
شد. وفاق دادن ســهمیه نیست وفاق 

دیدن حق دیگران است.
 باید بــه نخبگان مان احترام 
بگذاریم تا پای کشور خود بمانند

 وی دربــاره  برنامــه دولت برای 
بازگشــت اســتادان به دانشــگاه ها و 
ساماندهی مهاجرت دانشگاهیان، تاکید 
کرد: بســیاری از دانشجویان و اساتید 
به دانشــگاه برگشــته اند و اگر مشکل 
قضایی نداشته باشند، برگشته اند. باید 
به نخبگان مان احترام بگذاریم و بدانند 
که می توانند پای کشــور خود بمانند و 
به جامعه  خود خدمت کنند. می کوشیم 
از نخبگان و دانشگاهیان کمک بگیریم 
تا در مســیر حل مشکلات کشور قدم 

بردارند.
 نوشتن قانون بدون عدالت، 

اجرا نمی شود
 وی در پاســخ به این پرسش که 
انتظــار دارید بخش هــای مختلف در 
بخش وفاق چه کمکی به دولت کنند؟، 
بیان کــرد: ما باید حقوق مــردم را در 
قانونگــذاری رعایت کنیم. قانون باید 
عادلانه نوشته شود. همه محترم هستند 
و جایگاه دارند. اگر قانونی بنویسیم که 
عدالت در آن دیده نشود اجرا نمی شود. 
قانون باید بر اساس عدالت و حق نوشته 
شود و حقوق عده ای را زیرپا نگهداریم. 
اگر بر اساس حق و عدالت قانون نوشته 
و بر اساس حق و عدالت قصاوت کنیم 
همه راضی می شوند. بارها از رئیس قوه 
شــنیدیم اما وقتی به رده پایین می رسد 
افراد بر اساس منیت عمل می کنند. من 
مجرم هستم باید بر اساس جرم خودم 
مجازات شوم. هر ایرانی دریایی از قوت 
و قدرت است در هر قومیت وجنسیتی 
اگر این را پذیرفته و زمینه رشــد آن را 
فراهم کنیم از بحــران بیرون می آییم. 
زمانــی از بحران بیرون می آییم که همه 
را بازی دهیــم. در جنگ عراق هیچی 
نداشتیم اما مردم در صحنه بودند. برای 
عزت و سربلندی به صحنه آمدند. همان 
هایی که می گفتیم لات هستند در جبهه 
صحنه هایی می آفریند که شگفت انگیز 
بــود. اگر مردم باور کنند مملکت برای 
آنان اســت و بر اساس عدالت با آن ها 

رفتار می کنیم مشکلات حل می شود.
 مــردم اگر بــاور کنند که ما 
قصد حل مشــکل داریم به میدان 

می آیند
 وی در پاســخ به این پرسش که 
برنامه های دولت برای توسعه عدالت 
در حوزه بهداشــت و درمان و تقویت 
بنیه علمی و آمــوزش مدارس دولتی 
چیست؟ بیان کرد: دو برنامه داریم؛ هر 
هفته با کارشناسان  جلسه می گذاریم. 
یکی ســخت افزاری است. ما مصمم 
هستیم با کمک مردم مدارس بسازیم. 
پول هم نداریم با کمک مردم در عرض 
یکسال مدارس را خواهیم ساخت.  من 
وقتی رئیس دانشگاه بودم در عرض ۶ 
ماه ۶۰۰ خانه بهداشــت ساختم. نگاه 
و باور بســیجی مشکل را حل می کند. 
مــردم اگر باور کنند کــه ما قصد حل 
مشــکل داریم به میدان می آیند. از نظر 
نوع کلاس و چگونــه آموزش باید از 
روش های علمی آموزش استفاده کنیم. 
باید حل مسئله و کار تیمی و ارتباطات 

و ساختارسازی آموزش دهیم. این نگاه 
در نوع چینش کلاس شکل می گیرد.

 پزشــکیان افزود: کلاس ۵۰ نفره 
به ۵ گروه ۱۰ نفره تقســیم می شــود. 
موضوع درس به صورت سیستماتیک 
توسط معلم یا راهنما به گروه ها می دهد. 
در حقیقــت از ابتدا یــک فرد آموزش 
می بینــد چگونه به مســائل نگاه کند. 
آموزش سیستماتیک می بیند. کار تیمی 
یــاد می گیرند. نوع گفت وگو و تحقیق 
یاد می گیرند. بحث بعدی این است که 
آموزش باید بر اســاس مشکل جامعه 
باشــد. آموزش دهیم چگونه مشکل 
جامعه را حل کننــد. یعنی باید دانش 
آموزان را ببرند و بازدید داشــته باشند. 
تلاش ما این اســت این بسته آموزشی 
شکل بگیرد. طرح نوع آموزش بر اساس 
روش جدید در حال تهیه است. سپس 
ابزار آن را اســتخراج خواهیم کرد. ما 
می توانیم بچه هایی را آموزش دهیم که 
به جای این که بعد اتمام تحصیل بروند 
حتی اگر  آن ها را زدیم از کشور نروند. 
ما در مدرسه درســت آموزش ندادیم 
بعد می خواهیــم در خیابان بزنیم و آن 
را درست کنیم. مشکل ما هستیم و نوع 

آموزش ما است.
 بســتر  اجرای قانون عفاف 
و حجاب را در سیســتم اجرایی 

کشور نمی بینم
 رئیس جمهور در پاســخ به این 
پرســش که قانون حجاب چه زمانی 
ابلاغ و چه زمانی اجرایی می شــود؟، 
بیــان کرد: در ایــن رابطه خیلی بحث 
داریم می خواســتند اوایلی که ما آمدیم 
اجرا کننــد. از نظر اجرایی خیلی ابهام 
دارد می خواهیم یک چیزی را درست 
کنیم ممکن با مداخله بدتر شــود. قرار 
اســت گفت وگو کنیم تــا هم اصول و 
ارزش خودمان را داشــته باشیم و هم 
کاری نکنیم که وفاق و همدلی جامعه 
را بــه هم بزنیم. از نظر من که باید اجرا 
کنم خیلی از مسائل در این قانون جای 
سؤال دارد. باید کسانی که می خواهند 
این کار را کننــد، مهارت و توانمندی 
برای اجرا داشــته باشند من این بستر را 
در سیستم اجرایی کشور نمی بینم. باید 
گفت وگو کنیم. فرض کنید من راننده 
اسنپ هســتم و خانمی سوار ماشین 
می شــود که حجاب کامل را ندارد و ما 
می خواهیــم چه کار کنیم؟ هم راننده و 
هم مســافر را جریمه کنیم! یا رستوران 
دارم و خانمــی که حجاب کامل ندارد 
وارد می شود و صاحب رستوران و آن 
خانم، هردو را جریمه کنیم؟ با این روش 
امکان پذیر است؟ کاری نکنیم کسانی که 
ربطی به آنان ندارد هم ناراضی شــوند. 
نظام آموزش و پرورش ما در این زمینه 
مشکل داشته است که ما آن جا موضوع 
را حل نکرده ایــم و اینجا می خواهیم 
بیایــم و موضوع را این گونه حل کنیم؟ 

آیا می شود؟
 با تمام وجود می خواهم به 

مردم خدمت کنم
 پزشــکیان در پیامــی خطاب به 
مــردم اظهار کرد: بر نــگاه و باور خود 
هستم. با تمام وجود می خواهم به مردم 
خدمت کنــم. هیچ باوری جز خدمت 
ندارم. می خواهیم همه ایرانیان دست به 
دســت داده و ایران را درست کنند. اگر 
دعوا کنیم ســاده ترین مسائل به چالش 
تبدیل می شــود. بــا چالش ها بزرگی 
مواجه هستیم. دشمنان می خواهند ما 
را شکســت دهند، اگر ما باهم باشــیم 
هیچ کس نمی تواند ما را شکست دهد. 

آرزوی توفیق برای همه ایرانیان دارم.

پزشکیان در گفت وگوی تلویزیونی:

باید مردم را مطمئن کنیم که از 
نظر معیشتی مشکل پیدا نمی کنند

رئیس جمهور  گفت: قدرت خرید ما از سال ۹۰ تا الان ۲۰ میلیون پایین آمده است.

گروه سیاســی - پرونده طرح  
کالابرگ الکترونیک در حالی بسته شد 
که وزیــر کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
به طور صریح گفته اســت که منابعی 
بــرای کالا بــرگ در بودجه امســال 
دیده نشــده، قرار نیست اجرایی شود! 
طــرح کالابرگ الکترونیک که یکی از 
طرح های دولت سیزدهم برای کمک 
به معیشت مردم بود، با اعلام وزیر کار، 
تعاون و رفاه اجتماعی پرونده اش بسته 
شــد. این درحالی است که در تبصره 
۸ قانون بودجه امسال، تداوم کالابرگ 
اعتباری مورد تاکید مجلس شــورای 

اسلامی قرار گرفته بود.  طرح کالابرگ 
الکترونیــک، برنامه ای بود که به حکم 
قانون بودجه با هدف حمایت از اقشار 
کم درآمد و بهبود وضعیت معیشتی آنها 
با پیگیری های جدی مجلس توســط 
دولت اجرا شــد. این طرح به گونه ای 
طراحی شد که بتواند به جای پرداخت 
مســتقیم نقدی، نیاز های اساسی افراد 
را از طریــق ارائه کالا های ضروری با 
استفاده از یک کارت الکترونیک تأمین 
کند.  اردیبهشت ۱۴۰۱، دولت سیزدهم 
قصد داشــت تــا ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
حذف کند و این مجلس بود که هرگونه 

اقــدام درباره ارز ترجیحی را منوط به 
اجرایی شدن کالابرگ الکترونیکی کرد 

تا فشار به اقشار ضعیف را کم کند.
 توجیه میدری برای حذف 

کالابرگ الکترونیکی چیست؟
 احمد میدری، وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی توجیه خود را برای 
حذف طرح کالابرگ این گونه عنوان 
کرد که از آن جایی که در بودجه ســال 
۱۴۰۳ هیچ ردیف و اعتباری برای طرح 

کالابرگ پیش بینی نشده است این طرح 
اجرایی نمی شود.  زمزمه های حذف 
کالابرگ الکترونیکی درحالی مطرح 
می شود که حداقل هفت دهک جامعه 
به کالابرگ الکترونیکی نیاز دارند و از 
ســوی دیگر کنترل تورم هم از دست 
دولت خارج شــده است به طوری که 
افزایش رسمی اقلام خوراکی درچند 
ماه اخیر گویای این مطلب است.   ولت 
قبل که درطــرح کالابرگ الکترونیک 

۱۱ قلم از کالا های اساســی نظیر مرغ، 
تخم مرغ، گوشت منجمد، قند و شکر، 
روغن، ماست، شــیر، پنیر، ماکارونی 
و حبوبــات را از طریق کالابرگ ارائه 
می کرد حال عــلاوه برافزایش قیمت 
کالا های اساســی که از ابتدای ســال 
تاکنون اعمال شــده فشار مضاعفی به 
حدود ۱۵ میلیون نفر که یارانه خود را 
به وسیله کالابرگ الکترونیک دریافت 
می کنند می آید.  بر اساس قانون بودجه 

۱۴۰۳ منابع یارانه معیشــتی و اجرای 
کالابــرگ الکترونیکــی ۳۱۵ هــزار 
میلیارد تومان پیش بینی شــده است. 
در قانون بودجه ۱۴۰۳ تبصره هشــتم 
آمده اســت: منابع جــزء یکم این بند 
برای پرداخت یارانه دارو، شیر خشک 
و ملزومات مصرفی پزشــکی، یارانه 
نقدی، معیشتی و کالابرگ الکترونیک، 
کمک به خانوار های تحت پوشــش 
کمیتــه امداد امام خمینی و ســازمان 

بهزیستی کشور، یارانه نان، یارانه بیمه 
ملوانان و هزینه های سرمایه گذاری و 
کمک به شرکت نفت و گاز و پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی، مصارف 
صرفه جویی انرژی و ســایر مصارف 
ضروری در چهارچوب قانون هدفمند 
کــردن یارانه ها تخصیص می یابد.  در 
ایــن قانون آمده اســت: یارانه نقدی، 
معیشتی و مستمری مددجویان تحت 
پوشش سازمان بهزیستی کشور و یارانه 
داروی موضوع این بند به طور مستقیم 
به ذی نفع نهایی پرداخت می شــود و 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف 

است با ابلاغ و تخصیص سازمان برنامه 
و بودجه کشــور نســبت به پرداخت 
مصارف در حدود منابع وصولی اقدام 
کند.  به نظر می رسد وزیر کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی پیرامون کالابرگ درباره 
ظرفیت های بودجه ای که بی شــک 
یکی از مهره هــای تاثیرگذار تدوین 
آن شــخص وزیر بوده بی خبر است! 
وزارت کار، تعــاون و رفاه اجتماعی 
باید توضیح دهد که چطور طرحی که 
ظرفیت آن در قانون بودجه سال آینده 
و مهم تر، در قانون هدفمندی یارانه ها 

وجود دارد را لازم الاجرا نمی داند؟

بی خبری وزیر کار از قانون؛ آب پاکی روی دست ۱۵ میلیون خانوار!

واقعیت این است که ما با ناترازی های 
بــد در برق و گاز و انرژی و آب و پول 
و محیط زیســت داریم کــه همه در 
حدی اســت که می تواند بحران ایجاد 
کند. تولید قرار بود امســال افزایش 
یابد اما این رخ نــداد و نیروگاه های 
ما کفاف مصــرف برق را نمی دهد که 
البته چندبرابر از متوسط چند کشور 
اروپایی و کانادا مصرف داریم که همین 
موضوع منجر به برنامه ریزی برای 
قطعی یک تا دوســاعته برق هم شد.

توسعه تجارت ایران در سایه ۲۰ توافقنامه آزاد و ترجیحی


